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Zpráva z jednání  „K u l a t é h o   s t o l u“  
 

„Sociální reforma a sociální dialog“ 
14. února 2012  

 
V rámci napl� ování cíl�  Opera� ního programu Lidské zdroje a zam� stnanost „Posilování 

sociálního dialogu“ klí� ové aktivity 04 se dne 14. února 2012 uskute� nil v po�adí t�etí „kulatý 
st� l“, který p� ipravila Asociace samostatných odbor� , partner projektu. Jednání prob� hlo 
v sídle ASO, a to v zasedací místnosti Tyršova 6, Praha 2. 

Realiza� ní tým ASO na základ�  široké diskuze stanovil téma jednání – sociální reforma 
a sociální dialog. V p�ipraveném programu se zam�� il na kolektivní vyjednávání v � eské 
republice, vyšší a podnikové kolektivní smlouvy, mo�nost tzv. „p �edd� chod� “ a problematiku 
zam� stnávání cizinc�  p� icházejících p�edevším ze zemí mimo Evropskou unii. 

P�esto�e byla p � íprava tohoto jednání poznamenána ne� ekaným úmrtím hlavního 
mana�era ASO pana Františka Tesa �e, lze konstatovat, �e realiza � ní tým za významné 
spolupráce s p�edsedou ASO Bohumírem Dufkem tento úkol p� ipravil kvalitn� , co� vyplývá  
i ze záv� r�  akce. 

Na jednání byla pozvána celá �ada zástupc�  z odborových svaz�  p� sobících v ASO  
a � MKOS, dále zástupci zam� stnavatelských svaz�  a také ze státní správy (MPSV, MF, 
Parlament a Senát). Na samotné jednání pak dorazili t� i desítky ú� astník� , kte�í svoji ú� ast 
potvrdili podpisem na prezen� ní listin� . 

 

 
 
Snímek z jednání kulatého stolu. Zleva: Jind� ich Polívka – tajemník OSPZV-ASO � R, Bohumír Dufek 
– p�edseda ASO a OSPZV-ASO � R, JUDr. Petr Šimerka – nám� stek MPSV, Ing. Martin Pýcha – 
p�edseda Zem� d� lského svazu � R 
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 V úvodu spole� ného jednání vystoupil p�edseda ASO Bohumír Dufek, který p� ivítal 
p�ítomné a v krátkosti je seznámil s p� ipraveným programem kulatého stolu. Zmínil se  
o dopadech sociálních reforem na �adové ob� any a o práci odbor�  – o sociálním dialogu.  
 V následujícím vystoupení ing. Martin Pýcha, p�edseda Zem� d� lského svazu � eské 
republiky (dále ZS), informoval o situaci v rezortu zem� d� lství. Zmínil se o uzavírání vyšší 
kolektivní smlouvy mezi OSPZV-ASO � R a ZS a slo�itostech p �i kolektivním vyjednávání. 
Také uvedl, �e ZS spolupracuje s odborovým svazem p �i napl� ování cíl�  opera� ního 
programu BIDI. Ve vystoupení hovo�il o problematice zam� stnanosti v zem� d� lství (pokles 
po� tu zam� stnanc� , zvyšování pr� m� rného v� ku pracovník� , nezájem mladých o práci 
v zem� d� lství, související problematika u�� ovského školství, mzdová problematika) a také 
uvedl n� která statistická data ze zem� d� lství v � R, mimo jiné fakt, �e v roce 2011 byl zisk 
ve výši 15 mld. K� . Tento údaj byl podn� tem k p�ipomínce Bohumíra Dufka, �e zam � stnanci 
v zem� d� lství jsou nedostate� n�  finan� n�  ohodnocováni (pr� m� rná mzda v zem� d� lství je 
ve výši 78% pr� m� rné mzdy v � R) a apeloval tím na mo�nost a nutnost navýšení mez d.  
 V souvislosti s nedostate� ným finan� ním ohodnocením práce a ne p�íliš atraktivním 
obrazem zem� d� lství vyvstává zásadní problém, který se z dlouhodobého hlediska dostává 
do tém��  ne�ešitelné pozice – nezájem mladých o studium zem� d� lských obor� , p�edevším 
u�� ovského školství. K této otázce se do diskuze zapojila celá �ada ú� astník�  kulatého 
stolu, kte�í hovo�ili na otev�ené téma. Josef Vá� a, � len ÚV OSPZV-ASO � R, který 50 let 
p� sobil v u�� ovském školství, vyhodnotil n� které kroky, které se za posledních 20 let 
negativn�  podepsaly na u�� ovském školství (p�edevším v dob�  p� sobení ministra Fencla). 
Také p�ipomn� l zákonnou povinnost Agrární komory starat se o u�� ovské školství, co� se 
bohu�el ned � je. Bylo hovo�eno o mnohdy problematické „optimalizaci škol“, financování 
u� iliš�  z rozpo� t�  kraj� , nedostatku „výukových“ školních statk� , problematice praxí  
u soukromých firem, vzd� lávání u� itel� , mo�nosti stipendií a také nutnosti „zatraktivnit“  práci 
v zem� d� lství. Ing. Pýcha uvedl n� které kroky, které k �ešení problému podniká (7.3.2012 
se na toto téma uskute� ní kulatý st� l v Pardubickém kraji). 
 Následující blok se zam�� il na otázku „p�edd� chod� “. Bohumír Dufek uvedl postoje 
odbor�  k tomuto tématu, rozebral pro a proti, a to i v souvislosti s porovnáním mo�ností 
mezi: zam� stnanec – podnikatel. Uvedl, �e odbory jsou pro zav edení institutu 
„p�edd� chod� “ bez ohledu na profesi, nebo�  tím dávají v� tší volnost v rozhodování lidí  
o svém �ivot � . V diskuzi se nastínila �ada problém� , které p�ípravu a následné schválení 
p�edd� chod�  provázejí (odvod sociálního a zdravotního pojišt� ní, zakotvení podmínek 
v kolektivních smlouvách, pop�. v pracovních smlouvách, atp.). JUDr. Šimerka vyzval 
zástupce ASO a � MKOS, aby svoje názory a postoje projednali a sjednotili (pop�. i se 
zam� stnavateli) a svoje stanoviska p�edali na MPSV. Na toto reagoval B. Dufek, který uvedl, 
�e odbory (OSPZV-ASO � R a OS�) ji� u � inili �adu krok�  k tomuto tématu (24.11.2011 se 
uskute� nila sch� zka s Petrem Ne� asem o p�edd� chodech), ale i tak budou nadále jednat. 
O�ehavé téma otev �elo i téma stávky. JUDr. Šimerka vyzval p� ítomné, aby se vyjád�ili  
k zákonu o stávce, který je ministerstvem v sou� asné dob�  p� ipravován. Objasnil postoje 
k p�íprav�  zákona a uvedl n� kolik klí� ových bod�  z diskuzí (Stávka=p�erušení práce, 
nep�esné zam�� ování za demonstrace, výluka, co zákonem definovat, …).  
 Velmi obsáhlá diskuze se rozvinula p� i projednávání zam� stnávání cizinc�  v � eské 
republice. V úvodním slovu k tomuto bloku se p�edseda ASO B. Dufek vyjád�il, �e pokud 
cizinci (pota�mo agentury práce) budou v � R dodr�ovat veškeré právní normy související 
s pracovním pom� rem (dodr�ování zákoníku práce, bezpe � nosti práce, odvody sociálního 
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a zdravotního pojišt� ní a daní) souhlasí odbory se zam� stnáváním cizinc� , a to na 
pracovních pozicích, o které naši lidé nemají zájem. Bohu�el mnohé agentury práce (dále 
jen AP) zneu�ívají cizince z t �etích zemí, kte�í pak v nelidských podmínkách vykonávají práci 
za minimální finan� ní ohodnocení a nedodr�ování základních pracovních podmínek.  
K „uvoln� ní“ podmínek pro AP p�isp� lo i zrušení cizinecké policie. Do diskuze k tomuto 
tématu se zapojilo n� kolik ú� astník� , kte�í hovo�ili o negativních zkušenostech s AP (firma 
propustí naše pracovníky a najme si „levné“ p�es AP, vznik AP-dru�stev, nejsou hrazeny 
dan� , pojišt� ní, odebírání pas� , ve smlouvách zakotvena ml� enlivost o pracovních 
podmínkách, AP vytla� ují se svými pracovníky pracovní pozice, které zastávali naši ob� ané 
z �ad nízkop�íjmových a problematických – co� má negativní soc. dopad, zam� stnanci AP 
dostávají velmi nízký plat na úrovni min. mzdy a k tomu nezdan� né náhrady nap�. ve výši 5 
tisíc?!). V krátkosti se hovo�ilo i o práci „na � erno“, kdy zam� stnavatelé vyu�ívají (zneu�ívají) 
osmidenní limit pro p� ihlášení zam� stnance k pojišt� ní. Zástupci odbor�  apelovali na JUDr. 
Šimerku, aby prost�ednictvím státních orgán�  (inspektoráty bezpe� nosti práce, ú�ady práce, 
finan� ní ú�ady) byly tyto nešvary potírány a aby byly i zákonnými normami zlikvidovány. 
Mnozí ú� astníci jednání kulatého stolu vyslovili kritiku na adresu zmi� ovaných ú�ad� . JUDr. 
Šimerka uvedl, �e jsou uskute �� ovány kroky k „optimalizaci“ zam� stnávání cizinc� . 
Problematika pro n� j není nová, p�esto po�ádal p � ítomné o uvedení konkrétních firem 
(agentur práce, dru�stev, …), které se dopoušt � jí nezákonných postup�  tak, aby u t� chto 
firem byla provedena kontrola. Bohu�el i kontrolní mechanizmy mnohdy nefungují. 
Povinnost nahlásit kontrolu 14 dní p�edem dává bohu�el podnikatel � m dostate� ný prostor 
k zamaskování nezákonných praktik ke dni kontroly. Jednou z mo�ností je širší prosazování 
provád� ní sdru�ených kontrol, a to za ú � asti ÚP, IPB, FÚ a policie.  
 

 
Milan Šubrt uvedl, �e k nedodr�ování zákoníku práce  a právních norem souvisejících 

s pracovním právem dochází i ve státní organizaci – � eské pošt� . Uvedl skute� nost, �e 
pracovnice nastupují v 5 hodin, ale pracovní doba je jim po� ítána od 6 hodin, zmínil se  
i o dalších „velmi sporných“ pracovních podmínkách t� chto pracovník�  a po�ádal JUDr. 
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Šimerku o adekvátní sou� innost p� i �ešení tohoto problému. Ten jej vyzval, aby podal 
prost�ednictvím ASO podn� t na MPSV k provedení kontroly dodr�ování pracovníc h 
podmínek v této organizaci. Sou� ástí tohoto podn� tu ke kontrole bude také �ádost o podání 
zprávy na ASO o výsledku kontroly. Bohumír Dufek vyslovil negativní zkušenost 
s podáváním informací ze státních institucí. 

Zákoník práce, základní norma pracovního práva, doznala k 1. lednu 2012 zm� nu 
zhruba ve 300 bodech. S odstupem n� kolika týdn�  se za� ínají projevovat n� které 
nedostatky. Ing. Pikierská hovo�ila mj. o § 114, ve kterém je zakotvena mo�nost nep roplácet 
mzdu a p�íplatek za práci p�es� as a� do výše 150 hodin za p �edpokladu, �e bude adekvátn �  
tomu základní mzda upravena. Toto za� íná být ze strany zam� stnavatel�  u d� lnických 
profesí zneu�íváno a základní mzda nebývá navyšován a. Byla diskutována i otázka 
povinnosti evidovat v podnicích p�es� asovou práci, co� je bohu�el mnohde �ešeno „dvojí“ 
evidencí. JUDr. Šimerka uvedl, �e ji� v parlamentu le�í návrh na zrušení tohoto ustanovení 
ZP. Dále vyzval p� ítomné, aby zjišt� ná negativa uvedené novely zákoníku práce p�edali na 
MPSV. 

Ing. Popelková se za � MKOS vyjád�ila k problematice p�edd� chod�  a uvedla 
skute� nost, �e p �esto�e se na n � které problémy shodnou odborové centrály ASO a � MKOS 
(nap�. zvýšení minimální mzdy), neznamená to úsp� ch p�i schvalování. V souvislosti 
s minimální mzdou p�ipomn� l B. Dufek kroky, které projednávání a následné neschválení 
zvýšení minimální mzdy provázely. 

Miroslav Gloss ve svém vystoupení krom�  problematiky související s programem 
kulatého stolu upozornil na nutnost �ešit sou� asný problém �ady lidí – exekuce majetku.  

B� hem jednání, p�esto�e toto nebylo st � �ejní téma kulatého stolu, byla diskutována 
finan� ní situace a stav ve�ejných financí v � eské republice. Z úst p�edsedy ASO zazn� l 
návrh, který byl p�ítomnými odsouhlasen, �e by bylo p � ínosem pro � R op� tovn�  zavést 
institut „dan�  z obratu“. Tato p�ed lety zrušená da�  by zajistila odvod daní do státní pokladny 
a zabránilo by se vyvedení financí za hranice � R (zdan� ní bank a firem sídlících v 
„da� ových rájích“). 

P�edseda ASO a OSPZV-ASO � R Bohumír Dufek pod� koval p�ítomným za ú� ast na 
jednání kulatého stolu, které po tém��  � ty�hodinovém jednání uzav�el. Z velmi plodné 
diskuze, dohod�  o p�edání podn� t�  ke kontrolám, výzv�  k podání p� ipomínek (ZP, stávka) 
lze konstatovat, �e došlo k úsp � šnému napln� ní cíle opera� ního programu OP LZZ. 
                                                                                          Iva Trojanová, adm. asistentka ASO 

 


